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تازه ها

از 2 سریال  در ایام محرم 
رونمایی می شود

ش��بکه های سیما با فرا رسیدن 
م��اه محرم رنگ و لعاب دیگری 
را به خ��ود می گی��رد و پخش 
مجموعه های مختلف با موضوع 
محرم در دستور کار سیما قرار 
می گیرد. به گزارش تس��نیم، تنه��ا چند روز دیگر 
تا آغاز ماه محرم و س��وگواری برای سالار شهیدان 
امام حسین )ع( زمان باقی مانده است و در این ماه 
شاهد تغییر جدول پخش شبکه های سیما خواهیم 
بود که رسانه ملی ویژه برنامه های مختلفی را برای 
پخ��ش در این ایام در نظر گرفت��ه و مهم تر از آن، 
مجموعه هایی است که به نام سریال های مناسبتی 

قرار است در این ایام پخش شود.
پرده نشین ■

سریال »پرده نشین« به کارگردانی بهروز شعیبی 
و تهیه کنندگی محمود رضوی که از خردادماه سال 
جاری در تهران کلید خورد در حال حاضر مراحل 
نهایی تصویربرداری خود را پش��ت سر می گذارد و 
تا به امروز ۸۰درص��د کار ضبط و فیلمبرداری آن 
انجام شده است. س��ریال تلویزیونی »پرده نشین« 
محرم امسال از ش��بکه یک سیما پخش می شود. 
در خلاصه داستان این مجموعه آمده است: هدی 
پس از سال ها برای دریافت ارثیه پدری می آید اما....

سال های ابری ■
تصویربرداری مجموعه تلویزیونی »س��ال های 
ابری« به کارگردانی مهدی کرم پور و تهیه کنندگی 
محمدعلی اسلامی در حال حاضر در خانه ای حوالی 
نی��اوران در حال انجام اس��ت و گروه طی چند روز 
آین��ده در این لوکیش��ن حضور خواهند داش��ت. 
در ای��ن مجموعه تلویزیون��ی بازیگرانی چون علی 
عمرانی، حمید ابراهیمی، علی اوجی، لیندا کیانی 
و پژمان جمش��یدی ایف��ای نقش می کنند. ضمن 
اینکه گروه تولید این سریال از اوایل ماه آینده برای 
تصویربرداری بخش های فینال کار راهی خرمشهر 
خواهند ش��د.  تاکن��ون ۷۰ درصد از کل مجموعه 
مقابل دوربی��ن رفته و همزمان ب��ا تصویربرداری، 
تدوین نیز توسط میثم مولایی در حال انجام است.

در خلاصه داس��تان این مجموعه که قرار است 
در ۲۰ قس��مت ۴۰ دقیق��ه ای در نیمه دوم محرم 
روی آنتن شبکه دوم سیما برود، آمده است: زندگی 
حس��ین س��الار از روزی به هم می ریزد که جاسم 
پرده از سال های ابری ذهن سالار برمی دارد. دیری 
نمی گذرد سالار می  فهمد این فقط بخشی از هجمه 
بزرگی اس��ت که کیان زندگی او را هدف گرفته. او 
باید تصمیمی بزرگ بگیرد. مصالحه با مهاجمان، یا 
آغاز جنگ برای اثبات شرافتی که سال ها برای آن 

جنگیده است...
دست خالی  ■

اما ش��بکه 3 س��یما هم که همواره با دست پر 
به استقبال مناسبت های مختلف سیما می رود و از 
ش��بکه های اصلی و سراسری صداوسیما محسوب 
می شود، این بار از گردونه تولید سریال های محرم 
جا ماند و حتی سیمافیلم هم نتوانست با تولید آثار 
خود در این برهه زمانی به این شبکه سیما کمک 
کند. شبکه تهران هم ظاهرا به عنوان شبکه پایتخت 
برای پخش س��ریال مناسبتی در ایام محرم و صفر 

تدارک خاصی ندیده است.

ادامه »آوازهای سرزمین من« 
در لبنان

 امیرحسین شریفی، تهیه کننده فیلم سینمایی 
»آوازهای س��رزمین من« گفت: عوامل تولید فیلم 
سینمایی »آوازهای سرزمین من« از هفته گذشته 
به لبنان رفتند و از دوشنبه هفته جاری ادامه مراحل 
فیلمبرداری، در شهرهای جبیر و نبطیه آغاز می شود. 
امیرحس��ین ش��ریفی، تهیه کننده فیلم سینمایی 
»آوازهای سرزمین من« در گفت وگو با تسنیم گفت: 
عوامل تولید فیلم سینمایی »آوازهای سرزمین من« 
از هفته گذشته به لبنان رفتند و براساس برنامه ریزی 
از دوشنبه هفته جاری فیلمبرداری کار در شهرهای 
شمالی لبنان آغاز شود. 15 روز به پایان فیلمبرداری 
»آوازهای س��رزمین م��ن« باقی مانده اس��ت و در 
شهرهای جبیر و نبطیه فیلمبرداری انجام می شود. 
شریفی با اشاره به اینکه هنوز آهنگسازی برای فیلم 
مشخص نشده است، اضافه کرد: صداگذاری این فیلم 
را شاهرخ ش��ریفی انجام می دهد و ۷۰ دقیقه فیلم 
توس��ط پرهام وفایی تدوین شده اس��ت. »آوازهای 
س��رزمین من« نام موقت تازه ترین اثر س��ینمایی 
عباس رافعی است و اولین فیلمی است که به نقش 
مخرب گروهک داع��ش و تکفیری ها در خاورمیانه 
می پردازد و مقاومت مردم منطقه در مقابل آنها را به 
تصویر می کشد. تمام بازیگران این فیلم از هنرمندان 
س��ینمای لبنان، مصر و س��وریه انتخاب ش��ده اند. 
فیلمبرداری این کار به زبان عربی است و برای اکران 

عمومی در ایران قرار است دوبله شود.

سریال »شهید چمران« 
سال آینده کلید می خورد

گ��روه تولید س��ریال الف ویژه 
»شهید چمران« از استودیوهای 
فیلمسازی شهر ورشو به منظور 
آمریکا  لوکیشن های  بازسازی 
و مصر بازدید کردند. مس��عود 
ردایی، تهیه کننده سریال »شهید چمران« گفت: 
در س��فری ۴ روزه به کشور لهس��تان به همران 
کارگ��ردان ای��ن مجموعه جلیل س��امان و گروه 
تولیدی از امکانات بسیار پیشرفته استودیویی در 
این کش��ور بازدید کردیم و پی��رو مذاکرات انجام 
شده با مسؤولان مربوط در این کشور به احتمال 
زیاد 1۴ لوکیشن کشور آمریکا و همچنین مصر 
در ورش��و تصویربرداری خواهد شد. وی افزود: با 
توجه به تجهیزات م��درن و به روز موجود در این 
اس��تودیو ها امکان شبیه سازی این لوکیشن ها به 
طور کامل وج��ود دارد چنانکه پ��س از بازبینی 
نمونه های انجام شده در این فضا ها به این نتیجه 
رسیدیم این شبیه سازی به بهترین شکل ممکن 
انجام خواهد ش��د. این تهیه کنن��ده تصریح کرد: 
پیش تولید رسمی کار از ابتدای شهریورماه آغاز 
شده و ما مشغول انتخاب عوامل پشت دوربین و 
بازیگران هستیم و تاکنون پیمان جعفری به عنوان 
مدیر تولید، علی صابری دستیار اول کارگردان و 
برنامه ریز و سیدحس��ین موسوی و سیدبیدختی 
به عنوان مجریان طرح در این پروژه قطعی شده 
است. ردایی اذعان داشت: بحمدالله حمایت های 
رسانه ملی از این پروژه بزرگ تا به اینجا مطلوب 
بوده است و با توجه به گستردگی کار، پیش تولید 
تا پایان سال به طول می انجامد و ابتدای سال 9۴ 

تصویربرداری مجموعه آغاز خواهد شد.

اولین فیلم سام قریبیان کلید خورد

فیلمبرداری نخس��تین فیلم س��ام قریبیان با 
عن��وان »36۰ درجه« صبح روز جمعه ۲5 مهرماه 
ب��ا حضور فرام��رز قریبی��ان، کارگ��ردان و بازیگر 
پیشکسوت سینمای ایران در لوکیشنی در بوستان 
ولایت آغاز شد و فرامرز قریبیان نخستین پلان این 
فیلم را کارگردانی کرد. نخستین سکانس این فیلم 
در یک روز بارانی با حضور عوامل اصلی و بازیگران 
فیلمبرداری ش��د. بهاره رهنما و می��لاد کی مرام 
بازیگرانی هستند که در نخستین روز فیلمبرداری 
جل��وی دوربین کوهی��ار کلاری رفتن��د.  »36۰ 
درجه« عنوان اولین فیلم بلند سام قریبیان است 
که فرامرز قریبیان تهیه کنندگی نخس��تین فیلم 
فرزن��دش را برعهده دارد. اکثر لوکیش��ن های این 
فیلم در تهران اس��ت و تاکنون 3 بازیگر اصلی این 
فیلم جلوی دوربین رفته اند و بازی آنها در این فیلم 
آغاز شده است. »36۰ درجه« از مضمونی اجتماعی 
برخوردار است و اولین فیلم بلند سام قریبیان است 
که در سی و سومین جشنواره بین المللی فیلم فجر 
اکران خواهد شد. سام قریبیان پیش از این نگارش 
فیلمنامه فیلم »گناهکاران« به کارگردانی پدرش را 
برعهده داشته و او جزو کارگردانانی است که سال ها 
در خارج از ایران در شاخه فیلمنامه نویسی فعالیت 
داش��ته است.  در خلاصه داس��تان این فیلم آمده 
اس��ت: راز و رمز حقیقی جهان در آن چیزی است 

که آشکار است، نه پنهان.

فعالیت »رادیو خانواده« 
در جهت تکریم و تعالی خانواده

مدی��ر رادیو خان��واده گفت: به 
دلیل اینکه موضوعات این شبکه 
مورد علاقه مخاطبان رادیو قرار 
گرفته است انتظار داریم بزودی 
این ش��بکه ۲۴ س��اعته شود. 
به گزارش تس��نیم، نشست خبری شبکه رادیویی 
خانواده ب��ا حضور طاهره راستی پیش��ه، مدیر این 
شبکه با هدف تش��ریح برنامه های نیمه دوم سال 
93 در س��الن جلسات رادیو س��لامت برگزار شد. 
راستی پیش��ه در ابتدای این نشست گفت: خانواده 
از ابتدای تاریخ تاکنون در بین تمام جوامع بشری، 
به عنوان اصلی ترین نهاد اجتماعی زیربنای جوامع 
و منش��أ فرهنگ ه��ا، تمدن ها و تاریخ بش��ر بوده 
اس��ت، بی تردید خان��واده بنیادی ترین و مهم ترین 
رکن جمهوری اس��لامی ایران اس��ت و این کانون 
انسان ساز، مهد عشق ورزی و محبت است که باید 
به عنوان بزرگ ترین مزیت رقابتی ایران اس��لامی 
مورد توجه قرار گیرد. مدیر رادیو خانواده مهم ترین 
اهداف این رادیو را تشکیل، تحکیم، تکریم و تعالی 
خان��واده با بهره گیری از ۴ مؤلفه دین، اخلاق، امید 
و آگاهی دانس��ت. راس��تی پیش��ه »رادیو خانواده، 
صدای زندگی« را ش��عار ای��ن رادیو معرفی کرد و 
گفت: ۲ شبکه مستقل کودک و نوجوان و خانواده 
برنامه های خود را در یک فرکانس تقدیم مخاطبان 
می کند. برنامه های این ش��بکه از ساعت 6 صبح تا 
۲۴ ش��امگاه بوده و طی این مدت 1۲ س��اعت آن 
مربوط به ش��بکه خانواده و 6 ساعت مابقی نیز به 
شبکه کودک و نوجوان اختصاص داده شده است. 
این ۲ شبکه کاملا از یکدیگر مستقل بوده و هر کدام 
سیاست های خاص خویش را دنبال می کنند. مدیر 
رادیو خانواده در پایان از ۲۴ ساعته شدن این رادیو 
خبر داد و خاطرنشان کرد: به دلیل اینکه موضوعات 
این ش��بکه مورد علاقه مخاطبان رادیو قرار گرفته 
است انتظار داریم بزودی این شبکه ۲۴ساعته شود.

علیرض�ا پورصب�اغ: در بخش دوم 
گفت وگ��و با ش��هرام مک��ری کمی 
پرداختن به حاش��یه و فرامتن حضور در فستیوال های 
ملون فرنگی را دستمایه گفت وگو قرار دادیم. این بخش 
از گفت وگو هیچ ارتباطی به فیلم »ماهی و گربه« ندارد 
و صرفا دیدگاه های کارگردانی اس��ت ک��ه مورد اقبال 
جشنواره های فرنگی است و دیدگاه های مستقل خویش 
را با من در بخش دوم گفت وگو در میان گذاشته است.

***
 من با س�اخت فیلم برای جش�نواره ها مخالفم. بخش 
مهم�ی از آدم هایی ک�ه با رویکرد ملی به س�ینما نگاه 
می کنند وقتی به کلمه ملی می رس�ند با فیلمس�ازانی 
از این دس�ت چال�ش می کنند. در این ش�رایط بحرانی 
با اعتقاد راس�خ می گویم باید برای توده های انبوه فیلم 
س�اخت. چرا نخبگان س�ینمایی م�ا از تولید فیلم های 
مردم�ی و پرمخاطب گریزان هس�تند؟ چ�ون دغدغه 
مشترک داریم عرض می کنم واقعا در سینمای ایران ژانر 

مفهومی مرده است.
این بحث، بسیار مفصل و ریشه ای است. ببینید! من 
سوالی را مطرح می کنم؛ ما در سینمای ایران فرض را 
ب��ر این می گذاریم که دو مدل فیلم داریم )البته فرض 
می کنیم(. تقسیم بندی من از فیلم ها، فیلم خوب و فیلم 
بد اس��ت، نه »فیلم جشنواره ای« و »فیلم توده مردم« 
یا »فیل��م مخاطب خاص« و »مخاطب ع��ام«. در هر 
شرایطی مهم ترین تقسیم بندی ای که می توانیم داشته 
باشیم این است که ما فیلم خوب و فیلم بد داریم. ملاک 
ما برای فیلم خوب و فیلم بد چیس��ت؟ برای شخص 
من ملاک، ادعایی است که فیلم مطرح می کند. یعنی 
اگر فیلم مدعی اس��ت قصد خنداندن مخاطب را دارد 
بای��د این کار را انجام دهد و اگر مدعی اس��ت قصد به 
گریه انداختن او را دارد باید بتواند به درستی این کار را 
انج��ام دهد. اگر می خواهد مخاطب را به چالش فکری 
وادارد از پس این کار برآید. ادعاها را همیشه خود فیلم 
مطرح می کند و باید سعی کند به این ادعا پاسخ بدهد. 
یعنی اگر فیلم مدعی اس��ت قصد ترساندن مخاطب را 
دارد اما مخاطب در س��ینما می خندد پس به نظر من 
فیلم درست عمل نکرده است و اینجا تقسیم بندی بنده 
درباره فیلم بد مصداق پی��دا می کند. اگر فیلم مدعی 
است قصد خنداندن ش��ما را دارد اما از ابتدا تا انتهای 
فیلم شما یک پوزخند هم نمی زنید، فیلم درست عمل 
نمی کند. حالا فرض را بر این می گذاریم که تقسیم بندی 
دیگری هم داریم و آن تقسیم بندی براساس مخاطب 
عام و مخاطب خاص است. می گوییم یکجا هست که 
مخاطب تصمیم می گیرد چه فیلمی را ببیند و او است 
ک��ه باید فیلم را درجه بندی و ارزش گذاری کند. با این 
نگاه به سینمای ایران نگاه کنیم. می بینیم در سینمای 
ایران، ما یک مدل فیلم هایی داریم که با مخاطب انبوه 
ارتباط برقرار می کند. می دانید مشکل من با این مدل 
از فیلم ها چیس��ت؟ مشکلم این اس��ت که فیلم های 
مخاطب خاص یا جش��نواره ای در کج��ا ارائه خواهند 
شد؟ مثلا در جشنواره ها. یعنی در جایی ارائه می شوند 
ک��ه با مهم ترین فیلم های همتراز خود از مجموعه آثار 
سایر ملل با یک سنگ محک ارزشیابی می شوند. مثلا 
وقتی آقای کیارس��تمی یا فرهادی و سایر فیلمسازانی 
که فیلم هایشان در فس��تیوال ها دیده می شود فیلمی 
می س��ازند و در بازار فس��تیوال قرار می گیرند با همان 
مخاطب اندک و خاص، مهم ترین فیلم های همان رده در 
دنیا هستند. اما آیا سینمای مخاطب عام این کار را انجام 
می دهد؟ یعنی آیا می توانیم فیلم هایی مثل اسپایدرمن، 
تراسپورتر و... را همزمان در سینمای ایران اکران کنیم 
و ببینیم مخاطب عام ما چه ری اکشنی نشان می دهد. 
یعنی تع��داد مخاطبان فیلم های ب��ا مخاطب خاص، 
در صورتی که بازار، بازار یکس��انی برای همه باش��د، از 
تعداد فیلم هایی که اسمش را گذاشته ایم فیلم هایی با 
مخاطب عام، بیشتر خواهد بود. چون مردم نمونه های 
بهت��ری از فیلم های با مخاط��ب ع��ام را در تولیدات 
هالی��وودی با ی��ک کلیک می توانن��د ببینند. بهترین 
کمدی های دنیا و بهترین فیلم های علمی– تخیلی دنیا 
را می بینند. ما که نمی توانیم چیزی به عنوان سینمای 
ملی درست کنیم و بگوییم »سینمای ملی یعنی این 
فضای ایزوله ای که ما می گوییم و مخاطب نباید فیلم 
خارجی و فیلم های مهم دنیا را ببیند و اصولا فقط یک 
رقابت داخلی برای مخاطب عام، بین فیلم هایی که ما 
تولید می کنیم و می س��ازیم وجود داش��ته باشد.« در 
حالی که فیلم های جش��نواره ای در رقابت با همتایان 
خارجی دیده و ارزش��یابی می ش��وند. یعنی می گوییم 
فیلم کیارستمی بهتر است یا نوری بیگله جیلان؟ فیلم 
نوری بیگله جیلان بهتر اس��ت یا فیلم ژان لوک گدار؟ 
یعن��ی نمی گوییم که کمدی های ایران بهتر هس��تند 
ی��ا کمدی های روز دنی��ا؟ فیلم های علمی– تخیلی یا 
فیلم های جنگی ما بهترند یا فیلم های علمی– تخیلی 
یا جنگی دنیا؟ آیا تو که مخالف صددرصد جشنواره های 
فرنگی هس��تی یک بار به این قیاس فکر کرده ای؟ این 
بازار جشنواره ها باعث شده فیلمسازهایی که در ایران به 
عنوان فیلمساز مخاطب خاص شناخته شده اند همیشه 
محکوم باش��ند. منتها در بازاری که در آن طرف یعنی 
در متن جش��نواره های فرنگی هیچ رقیبی وجود ندارد 
تازه با هزار فیلم دیگر رقابت می کند، دیده می ش��ود و 

درآمدزا هم هست.
 این روند فس�تیوالی ش�دن، س�ینمای ما را خالی از 
نخبگان می کند. نخبگان سینمایی ما تبدیل به آدم های 
فس�تیوالی می ش�وند و در واقع بازار س�ینمای داخلی 
بی محت�وا، بی هدف و بدون ژانر می ش�ود که اس�م این 
س�ینما را هم می گذارم آپارتمانی. بدنه سینمای ایران 
در چنگال س�ینمای آپارتمانی اس�ت. حالا برای اینکه 

سینماگران ما فستیوالی نشوند چکار کنیم؟
باید بازار س��ینمای ایران را تبدیل به بازار مس��اوی 

برای همه تولیدات کنیم و مخاطب را در مقابل انتخاب 
واقعی قرار دهیم، از سوی دیگر )به نظر من( باید فیلم 
خارجی، همزمان با س��ینمای دنیا اکران کنیم، آن هم 
با کمترین میزان سانسور ممکن. یعنی فیلم هایی که با 
شرایط جامعه ما جور باشد را انتخاب و در ایران نمایش 
دهیم. اگر این کار را انجام دهیم به ش��ما قول می دهم 
س��ینماداری که الان فقط با فیلم هایی که هنرپیش��ه 
دارند ق��رارداد می بندد، در آن صورت فقط با فیلم های 
خارجی قرارداد می بندد چون در توزیع نظام پخش، سود 

بیشتری از اکران فیلم های خارجی می برد.
 در این فضا، خود شما چگونه می خواهید فیلم بسازید؟

اتفاقا در آن شرایط من یا فیلمسازانی نظیر من، در 
یک بازار واقعی فعالیت خواهیم کرد. آنچه برای من مهم 
است فروش بین المللی فیلمم است. فیلم من در آبان ماه، 
در آلمان و س��وییس نمایش داده خواهد ش��د. اما در 
همین تعداد سینما یعنی دوتا سینما در سوییس و چهار 
س��ینما در آلمان. این بازگشت مالی را در باجت فیلمم 
بای��د تعریف کنم. من نمی توانم ب��ا 1۰ میلیارد تومان 
فیلمم را تولید کنم چون 1۰ میلیارد تومان احتیاج به 
دیدن مخاطب دارد. می دانید چرا فیلمسازان ما می توانند 
با خیال راحت یک فیلم 1۰ میلیاردی در ایران بسازند؟ 
چون یک بازار مطمئن و از پیش طراحی شده ای به اسم 

سینمای ایران برایشان وجود دارد.
 یعنی این بازار مطمئن فقط مربوط به یک قشر خاص 

است؟ 
من هم می توانم در این بازار فیلم بس��ازم اما به نظر 
این بازار واقعی نیس��ت، بازاری دروغین و حفاظت شده 
اس��ت. گرفتاری عمده م��ن با این بازار این اس��ت که 
خ��ودش را در معرض رقابت قرار نمی دهد. فرض کنید 
این اتفاق بیفتد یعنی در فصل تابس��تان فیلم هایی که 
می شناسید مثلا »محافظان کهکشان«، »ترانسفورمرز«، 
»گودزیلا« و از کمدی ها ؛ »خیابان ۲۲ « اکران می شد. 
فیلم های روز و پرفروش دنیا اکران می ش��د، اولا در این 
اوضاع چه اتفاقی برای س��ینماها می افتاد؟ به شما قول 
می دهم سینماها به جهت سود بیشتر رغبت زیادی به 
اکران فیلم های خارجی نشان خواهند داد. می دانید چرا؟ 
چون اگر همزمان با سینمای روز دنیا اکران کنند پولی 
که از بلیت برمی دارند قطعا بیشتر از پولی است که الان 

برمی دارند.
 اگر ما همان مدل فرانسه را هم اجرا کنیم و واردکننده 
فیلم خارجی موظف شود درصدی را تحت عنوان مالیات 

به صندوق سینمای ایران پرداخت کند، چطور؟
آن یک بحث دیگری اس��ت. بگذارید همین بحث 
را ببن��دم. وقت��ی در س��ینمای ما فیلم ه��ای خارجی 

نمای��ش داده ش��وند بنابرای��ن 
تعداد سینماهایی که برای اکران 
فیلم ه��ای ایران��ی وج��ود دارند 
ک��م خواهد ش��د در این صورت 
می دانی��د چه اتفاق��ی می افتد؟ 
معضلی که من به عنوان فیلمساز 
مخاطب خاص برای اکران دارم، 
تبدیل به معضل همه س��ینمای 
ایران می ش��ود یعن��ی فیلم های 

پرفروش ما هم سالن برای اکران نخواهند داشت، با چه 
تفاوتی؟ با این تفاوت که من فیلمم را با سیصد میلیون 
س��اخته ام و پرفروش های سینمای ایران با سه میلیارد 
تومان ساخته اند. با این تفاوت که اگر من فیلمم را در دو 
کشور خارج از ایران بفروشم و در ایران تماشاگرهای من 
فقط 5۰ هزار نفر باشند، فیلمم پول خود را بازمی گرداند، 
در حالی که آن فیلم 3 میلیاردی برای بازار ایران تولید 
ش��ده و در نتیجه نمی تواند فیلمش را خارج از کش��ور 
بفروش��د و در ب��ازار ایران هم کس��ی آن را نمی خواهد 
ببین��د، چون نمونه های خارجی و بهت��ر آن روی پرده 

سینما موجود است. 
م��ا یک بازار محافظت ش��ده برای س��ینمای ایران 
ساخته ایم و فیلمس��ازان ما در این بازار محافظت شده 
فیلم می س��ازند و می گویند ما خیلی مهم تر هس��تیم 
چون تماشاچی داریم، شماها که اصلا تماشاچی ندارید. 
می خواهم بگویم ما نباید بازار را فقط بازار ایران بدانیم. 
بازار جهانی را هم درنظر بگیریم. اجازه بدهیم مرزهای 
سینمای ما به روی کشورهای دیگر باز شود. اجازه دهیم 
تماش��اچی از حق خودش برای دیدن فیلم ها استفاده 
کند. قول می دهم در چنین شرایطی فیلم های لوباجت 
هنری در ایران فیلم های پرس��ودتری خواهند ش��د تا 
فیلم های بیگ باجت��ی که فقط برای بازار ایران طراحی 
می شوند. به شرطی که بازار ما یک بازار صاف و رقابتی 

باشد.
 خ�ب، عده ای مدعی هس�تند ما در ای�ران فیلم های 

میلیاردی و پرفروش داریم؟
دو اصط��لاح »فیل��م پرفروش« و »فیلم پرس��ود« 
جعلی اس��ت. ما هیچوقت این دو اصطلاح را درس��ت 
به کار نمی بریم. مثلا فیلمی که ۷ میلیارد تومان )فقط 
فروش س��ینما را می گویم( هزینه درب��ر دارد را در نظر 

بگیریم. ش��ما می دانید که در سینما 5۰ درصد از پول 
بلی��ت را س��ینمادار، ۲3 درص��د را پخش کننده و 3۷ 
درصد را تهیه کننده برمی دارد. با این اوصاف اگر فیلمی 
۷ میلیارد تومان هزینه تولید داش��ته باشد باید چیزی 
نزدیک به ۲۰ میلیارد تومان در س��ینما بفروشد تا پول 
تولید به تهیه کننده بازگ��ردد. حالا ما فیلمی با هزینه 
۷ میلیارد تولید می کنیم که 3 میلیارد می فروش��د آن 
وقت می گوییم فیلم وارد باشگاه میلیاردی ها شد! فیلم 
پرفروش شد! فیلم مخاطب داشت! در حالی که این فیلم 
تا به سوددهی برسد هنوز 1۷ میلیارد تومان کم دارد اما 
فیلمی که 3۰۰ میلیون تومان هزینه تولیدش شده است 
به محض اینکه ۸۰۰ میلیون تومان بفروشد درحال سود 
دادن به تهیه کننده است. ما این مسائل را با هم قاطی 
کرده ایم و توجه نمی کنیم که آیا وقتی فیلمی پرفروش 
است پرسود هم هس��ت یا نه؟ این مساله در سینمای 
ایران همیشه نادیده گرفته می شود. من می توانم مدعی 
باشم که فیلم »اشکان و انگشتر متبرک« با وجودی که 
هنوز اکران نش��ده اما فیلم پرس��ودی بوده است. چون 
فیلم آنق��در با هزینه کمی تولید ش��ده که هر اتفاقی 
ب��رای آن بیفتد حتی اگر یک ف��روش ویدئویی برود یا 
در جش��نواره ای جایزه بگیرد می تواند س��ود خودش را 
بازگرداند. منظورم این است که سود همیشه آن چیزی 
نیست که گیشه اعلام می کند. این همان نکته ای است 

که سینمای ایران از آن غافل است.
 آیا این بازار ناقص به فستیوالی شدن فیلمسازان جوان 

نخبه سرزمین من دامن می زند؟
قطعا.  اما ببینید اصولا فس��تیوال چه کاری انجام 

می دهد؟ آیا فستیوال رفتن بد است؟ 
 این یک س�وال اساس�ی اس�ت. بگذار یک نکته را 
اضافه کنم و در پاسخی که خواهی داد آن را لحاظ کن. 
فیلمسازی که فستیوالی می شود باید با الگو، اسلوب 
و گاها ایدئولوژی بومی حاکم بر همان جش�نواره فیلم 
بسازد. مثلا کیارستمی فرمالیس�ت »مشق شب« در 
سیر تحول فستیوالی اش تبدیل می شود به فیلمساز 
ایدئولوژیستی که »طعم گیلاس« را براساس ایدئولوژی 
و نگرش ژان پل سارتر می سازد، یعنی به جای همسانی 
با محل ظهور به عنوان فیلمس�از با ایدئولوژی کشور 

برگزارکننده همسانی می کند.
آیا لین��چ یا کاس��تاریکا یا جیم جارم��وش که در 

فستیوال ها شرکت می کنند تغییری می کنند؟ 
 آنها در فستیوال ها شرکت می کنند ما هم مشکلی 
با ش�رکت در فس�تیوال ها نداریم حرف این است که 
برای فستیوال نباید فیلم ساخت چیزی که در سینمای 

خودمان شاهدش هستیم. 
 ما اول به این نتیجه برس��یم 
که بحث ما درباره سینماگر ایرانی 
و س��ینمای ایران اس��ت یا کلا 
راجع به فستیوال و جهان حرف 

می زنیم؟
 نه. فقط درباره سینماگر ایرانی.

پس در خصوص س��ینمای 
ایران متمرکز می ش��ویم. درباره 
ماهیت فستیوال دو نکته عرض 
کنم. آیا زمانی که فیلمی در یک فس��تیوال به نمایش 
درمی آید به این معناست که آن فیلم، فیلم خوبی است؟

 قطعا نه.
مثلا فیلم آنتونیونی را در جشنواره کن هو کردند. 
ما می دانیم فیلم گاسپارنوئه »بازگشت ناپذیر« را در کن 
نمایش دادند و مردم هو کردند، بنابراین وقتی فیلمی 
در فستیوال نمایش داده می شود به معنای این نیست 
که بهترین فیلم دنیاست. ممکن است در فستیوال ها 
هو شود. می خواهم عرض کنم اصولا مخاطب می تواند 
موضع گیری خودش را درباره فیلم داشته باشد. نمایش 
دادن فیلم در فستیوال به معنای این نیست که دیدگاه 
فیلمساز با دیدگاه مردمی که در فستیوال حضور دارند 

حتما یکی است. 
 مثلا این فس�تیوال ها کیارس�تمی را ب�ه جای اینکه 
ایرانی تر بکند، فرانسوی تر کرده است. یا اصغر فرهادی را 
به جای اینکه ایرانی تر کند تا حدی فرانسوی کرده است. 
در مقابل مصداق هایی که گفتی کوروساوا را قرار می دهم 
که هیچ وقت از کوروس�اوا بودن فاصله نگرفت با وجود 
اینکه اسکورسیزی و کاپولا تهیه کنندگان برخی آثارش 
بودند. نکته ای که به آن اشاره می کنیم نکته بسیار مهمی 
اس�ت. قبول داری که فس�تیوال درباره کوروساوا، تیم 
برتون، لینچ و جیم جانوش این کار را نکرده اس�ت اما با 

فیلمسازان ایرانی این کار را کرده است؟
 س��وال من هم از تو این اس��ت که به نظر شما چرا 
فس��تیوال چنین کاری را می کند؟ آیا فس��تیوال های 
دنیا برنامه ریزی از قبل طراحی ش��ده ای دارند که فقط 

فیلمسازان ایران را از مسیر خودشان منحرف کنند؟
 تئ�وری توهم توطئ�ه را قبول ن�دارم ام�ا غربزدگی 
ج�لال آل احمد در پوس�ت و اس�تخوانم تنیده ش�ده، 
اعتقاد دارم فضا را باید طوری طراحی کنند که اشتیاق 

فستیوال زدگی از سر فیلمساز ایرانی بیفتد )همین هنر و 
تجربه کورسوی امیدی است( دیگر اینکه فستیوال بازها 

از بطن و بدنه مردم سفارش بگیرند نه جشنواره ها. 
بگذار ابتدا موضع خودم را درباره فیلمسازهایی که 
ایدئولوژی و نوع نگاه خودشان را نسبت به سینمای ایران 
ندارند و سفارش پذیر هستند، بیان کنم. خیلی هم مهم 
نیست این سفارش ها از طرف شهرداری یا حوزه هنری 
یا س��ازمان دفاع مقدس یا فستیوال های خارجی اتفاق 
بیفتد. این دسته از فیلمسازانی که سفارشی کار می کنند 

محکوم به شکست و فراموشی هستند. 
 حداقل حاتمی کیا، راعی، عزیزالله حمیدنژاد، مسعود 
جعفری جوزانی و... فراموش نمی ش�ود، چون هیچ وقت 

زیر بار سفارش نمی روند؟
قطع��ا ابراهیم حاتمی کیا سفارش��ی کار نمی کند. 
ببینید! اگر مثلا من به ش��ما بگویم بی��ا و امروز درباره 
این مس��اله فیلم بس��از که جنگ خوب است و تو هم 
بسازی. فردا باز هم بگویم حالا درباره این فیلم بساز که 
جنگ بد است و شما باز هم بسازی! بعد بگویم حالا بیا 
و درباره این ایدئولوژی فیلم بساز که انسان تنهاست و تو 
بسازی! بعد بگویم حالا درباره این ایدئولوژی فیلم بساز 
که انسان تنها نیس��ت و تو بسازی! این فیلمساز راه به 
جایی نمی برد. ممکن است یکی، دو فیلم خوب و موفق 
داشته باشد اما ممکن نیست که به عنوان یک فیلمساز 
جدی گرفته شود. از طرفی فیلمسازان دیگری هستند 
که فیلم خودشان را کار می کنند، ایدئولوژی خودشان را 
کار می کنند سپس سعی می کنند بازار پیدا کنند، یعنی 
وقتی فیلم های آنها را می بینی متوجه می شوی که این 
آدم یک مدل فکری و نگاهی در مدل فیلمس��ازی اش 
وجود دارد، چنین فیلمس��ازی بازار خود را پیدا خواهد 
کرد و آن بازار ممکن اس��ت ۴ هزار س��الن در آمریکای 
شمالی باشد یا ممکن است مارکت یک فستیوال باشد. 
حرفی که ش��ما می زنید این اس��ت که اگر فیلمسازی 
در یک فس��تیوال سفارش بگیرد و طبق ایدئولوژی آن 
فستیوال فیلم بسازد بد است. من هم موافقم که بد است. 
اما از طرف دیگر آیا اینکه یک فیلمس��از بخواهد 
خ��ود و ماهیت خودش را تغییر بدهد به خاطر اینکه 
نزدیک به نگاه توده فیلم بس��ازد خوب اس��ت؟ اصولا 
شاید فیلمس��ازی دوست نداش��ته باشد فیلم هایش 
مخاطب میلیاردی داشته باش��د اصلا دوست داشته 
باشد فیلم های شخصی مثلا اندی وارهول بسازد. چرا 
راج��ع به اندی وارهول این ح��رف را نمی زنیم؟ اندی 
وارهول کج��ا درباره جامعه آمریکا یا ملی گرایی فیلم 
ساخته؟ فیلم های او را چهار نفر در موزه ها می رفتند 
می دیدند. هیچوقت نمی گوییم چون اندی وارهول این 
کار را کرده بد است. اما اگر فیلمساز خودمان این کار 
را بکند بد اس��ت چون فیلمساز ما محکوم است برای 
مخاطب انبوه فیلم بس��ازد. من می گویم همانطور که 
آن س��وی قضیه را نمی توانیم محکوم کنیم این طرف 
را هم نمی توانیم محکوم کنیم. چون فیلمساز جهان 
ش��خصی خودش را فیلم می کند. ب��ه نظر من فقط 
»فیلم خوب« و »فیلم بد« وجود دارد. مخاطب باهوش 
است و می تواند فیلم خوب و بد را تشخیص بدهد. اگر 
به هوش مخاطب اطمینان داشته باشیم باید این اجازه 
را بدهیم که مخاطب فیلم خوب را پیدا کند. ببینید! 
اتفاقی درباره س��ینمای جشنواره ای ایران در دهه ۸۰ 
روی داد. آن اتفاق هم این بود که فس��تیوال های دنیا 
آنق��در فیلم از دهات های ایران دیده بودند که دیگر از 
آن مدل فیلم دیدن خسته شده بودند. مثلا فیلم هایی 
از این دس��ت که پس��ربچه ای می خواه��د پولی را به 
شخصی بدهد و در این مسیر از رودخانه ها رد می شود، 
رودخانه پل ندارد، می افتد، سرش می شکند، بدبخت و 
گدا هس��تند و... باید بدانیم که آن طیف از مخاطبان 
ما آدم های باهوش��ی هس��تند. اگر دقت کرده باشید 
چقدر حضور سینمای ایران در مجامع بین المللی کم 
شد و جش��نواره های خارجی دیگر این نوع فیلم ها را 
نمی خواستند. ما اگر اجازه بدهیم فیلمسازها به طور 
طبیعی رشد کنند، جنجال برای فیلم ها درست نکنیم 
و اگ��ر فضاهای اضافه برای فیلم ها درس��ت نکنیم در 
این صورت فیلم ها رش��د و روند طبیعی ش��ان را طی 
می کنن��د و قول می دهم که فس��تیوال ها هم خیلی 
باهوش هس��تند، هرچند ممکن است اوایل کیفیت 
ای��ن فیلم ها را تش��خیص ندهند اما بعد از گذش��ت 
مدتی جانمایه اثر کشف می ش��ود. نکته ای که به آن 
اش��اره می کنم این اس��ت که ما مثلا برای فیلم هایی 
که در ایران است ناگهان فضایی را به وجود می آوریم 
و می گوییم این فیلم ها فلان و بهمان هس��تند. اتفاقا 
همین فضا به فیلم ها کمک می کند در کشورهای دیگر 

و فستیوال هایشان بهتر دیده شوند. 
 یعن�ی جنجال های سیاس�ی داخلی به دیده ش�دن 

فیلم ها در فستیوال های خارجی دامن می زند؟
قطعا کمک خواهد کرد. چ��ون فضایی را به وجود 

می آورد که بدون شک این اتفاق می افتد. 
 اگر فیلم های مدنظر رش�د طبیعی خودشان را بکنند 

شاید دیده هم نشوند. 
نمی گویم دیده نمی ش��وند، منظورم این اس��ت که 
اگر رشد طبیعی خودشان را بکنند مخاطب درباره آنها 
تصمیم می گیرد، آن مخاطب هم فستیوال است و هم 
مردم، هم سینماداران و... . ما جلوی رشد طبیعی فیلم ها 
را می گیریم برای همین فیلم ها در جای دیگری شروع 
به رش��د می کنند مثل بچه هایی می ش��وند که کفش  

کوچک پایشان می کنیم تا پایشان بزرگ نشود.
 ولی ماهیت برخی از این فس�تیوال ها مثل فستیوال 

برلین کاملا سیاسی است. 
فستیوال برلین به نظر می رسد فیلم هایی را دوست 
دارد که درباره مسائل سیاسی کشورها ساخته می شود. 
ب��ه نظر من هیچ عیب و ای��رادی ندارد که این علاقه را 

داشته باشد.
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سفارشی از جشنواره های فرنگی نمی گیرم
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خبرنگار فرهنگی »وطن امروز« باشید
هموطن گرامی! نقدها و یادداش��ت های خ��ود را در 
حوزه فرهنگ و هنر، اعم از نقد سینمایی، نقد کتاب 
و گزارش فرهنگی از سراسر ایران برای روزنامه ارسال 
کنید. ضمن انتش��ار مطالب ش��ما به نام خودتان در 
روزنامه، هر ماه به بهترین مطلب ارس��الی هدیه ای از 
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بخش پایانی

م�ا ی�ک ب�ازار محافظت ش�ده برای 
سینمای ایران ساخته ایم و فیلمسازان 
م�ا در این ب�ازار محافظت ش�ده فیلم 
می سازند و می گویند ما خیلی مهم تر 
هستیم چون تماشاچی داریم، شماها 
که اصلا تماش�اچی ندارید. چون بازار 

اقتصادی سینمای ما واقعی نیست
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